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توجه سید ابراهیم رئیسی به اقلیتهای دینی و مذهبی
انتخابات برای از ارسال حکم فعالیت در ستاد  ابراهیم رئیسی با تشریح فعالیت این ستاد  رئیس ستاد اقوام، مذاهب و اقلیتهای دینی سید 

ریشسفیدان طوایف اهل سنت خبر داد

به گزارش سایت خبری پرسون، ستادهای انتخاباتی آیت الله سید ابراهیم رئیسی کاندیدای سیزدهمین دره انتخابات ریاست جمهوری همزمان با سایر
کاندیداها شروع به فعالیت کرده است. این ستادها که طبق اعلام علی نیکزاد رئیس شورای هماهنگی ستادهای مردمی این کاندیدا ماهیت مردمی

دارند، یا ستادهای عمومی هستند و یا به اقشار و گروههای مختلف اختصاص دارند.

حجتالاسلام سیدحامد علم الهدی معاون سابق مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی که ریاست ستاد اقوام، مذاهب و اقلیتهای دینی آیتالله
رئیسی را بر عهده گرفته در یک گفتوگو با تشریح جزئیات برنامهها و اهداف این ستاد در طول فعالیت قریب به سه هفتهای خود تا انتخابات

میپردازد.

متن این گفت و گو به شرح ذیل است:

شما مسئول ستاد اقوام، مذاهب و اقلیتهای دینی آیتالله رئیسی هستید. جزئیاتی از مسئولیتی که برعهده شما در این ستاد هست را بفرمایید.

بنده از آنجا که فعالیتم قریب به 20 سال در مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی بوده و در معاونت داخلی و امور ایران این مجمع فعالیت میکردم و
همچنین معاون سه دبیرکل یعنی مرحوم حضرت آیتالله واعظزاده خراسانی، مرحوم آیتالله تسخیری و حضرت آیتالله اراکی بودهام، طبعا ارتباطم با
مناطق مرزی و یا به تعبیری استانهای تلفیقی خوب است. استانهای تلفیقی استانهایی هستند که برادران اهل سنت و شیعیان با هم زندگانی

مسالمتآمیزی را دارند.

عمده فعالیتهای ما ارتباط با علما و ائمه جمعه و مدارس علمیه و امور مذهبی اهل سنت بوده است. طبیعتا با بزرگان اینها آشنا هستیم و ارتباط
داشتیم و در این فراز و نشیب 20 سالهای که هم انتخاباتهای مختلفی بوده و همچنین مسائل سیاسی گوناگونی در کشور رخ داده، این آقایان در
هیجانها و فراز و نشیبها حضور داشتند، همچنین توصیههایی که ما به ایشان میکردیم و ارتباطاتی که بوده الحمدالله تأثیر مستقیمی در این مناطق
دارد. بر همین اساس آیتالله رئیسی این ماموریت را به ما دادهاند که در این قسمت فعال باشیم. ستاد ما مردمی هست و در ابتدا این ستاد در تهران
افتتاح شد و شاخههایی از آن هم در استانها فعال است و الان اکثرا از خود برادران اهل سنت و نخبگان و اساتید دانشگاهشان به کار گرفتهایم و

امیدواریم که این توفیق را داشته باشیم.

شما به سابقه آشناییتان با برادران اهل سنت اشاره کردید. رابطه برادران سنی ما با انقلاب اسلامی ونظام جمهوری اسلامی چگونه هست و رویکردشان
به انتخاباتی که برگزار میشود، به چه شکل است و نقش خود را چقدر مهم ارزیابی میکنند؟

خوب است که اینجا این توضیح را عرض کنم که ما برادران اهل سنت را در کشور به عنوان یک اقلیت نمیشناسیم و اهل سنت برادران ما هستند؛ یعنی
یک مجموعه هست و همه مسلمانیم و جمهوری اسلامی ایران رنگین کمانی از قومیتها و مذاهب هست. در عین اینکه هر قومیتی یک فرهنگ خاص
برای خودش دارد و در کشور قومیت ترکمن، کرد، بلوچ، عرب و فارس وجود دارد که رسومات و تعارفاتی برای خودشان دارند و ما هم به همه آنها احترام
میگذاریم، ولی یک وجه مشترک بین همه ما وجود دارد که اول اسلام هست. از هر قومیت و مذهبی باشیم، مسلمان هستیم و دوم ایرانی هستیم و

به این آب و خاک تعلق داریم و حٌبّ وطن از ایمان است.

اسلام و ایرانی بودن میتواند ما را کنار یکدیگر قرار دهد

به سرنوشت کشورمان و مردم و خودمان اهمیت میدهیم، پس دو عامل مهم اسلام و ایرانی بودن میتواند ما را کنار یکدیگر قرار دهد. وقتی وارد این
قومیتها میشویم آنقدر تفاوت از نظر رسومات و فرهنگ میبینیم که اگر با فرهنگشان آشنایی نداشته باشیم شاید دچار مشکلاتی بشویم و اگر آشنا
بشویم، خیلی خوب میدانیم که باید با چه رسم و زبان و تعارفی برخورد کنیم. ما خوشحالیم که اولا مسلمانیم و ثانیا ایرانی هستیم و این دو عامل

مهمی است که همه ما را کنار یکدیگر قرار میدهد، بنابراین یک سرنوشت مشترک داریم.

من به جرأت میتوانم بگویم از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تا به امروز برادران اهل سنت ما واقعا حضور فعالی در تمام انتخاباتها داشتند و اینطور
نبوده که بیتفاوت باشند یا بگویند اگر رأی دادیم یا ندادیم تفاوتی نمیکند، چون اتفاقی نخواهد افتاد. هم در دوران دفاع مقدس حضور پررنگ در
جبهههای جنگ داشتند و الان شهدای اهل سنت زیادی در هر منطقه خصوصا غرب کشور وجود دارد. غرب کشور چون منطقه جنگی بوده، شهدای
روحانی اهل سنت زیادی داریم و یادوارههای زیادی برای آنها برگزار شده و میشود. مسائل مختلفی که برای کشور پیش آمده از سیل و زلزله و مسائل

سماوی و ارضی گرفته تا سایر مسائل، همیشه حضور در صحنه داشتند.



رهبری جمهوری اسلامی نیز فقط اختصاص به شیعه ندارد و رهبر جمهوری اسلامی هم رهبر شیعیان و هم رهبر اهل سنت و هم رهبر اقلیتهای دینی
است و همه اینها وجود رهبر انقلاب را رهبر خودشان میدانند و رئیس جمهور را رئیس جمهور خود میدانند.

البته یک خواستهها و تقاضاهایی هست که مطابق قانون اساسی باید به آنها رسیدگی شده و مورد اهمیت واقع شود. همچنین حرفشان شنیده شود و
مسئولین ما آن مقداری که در چارچوب قانون است به آن عمل کرده و این عزیزان را دلگرم کنند. دشمن در طول این سالها خیلی تلاش کرده که این
گونه القا کند که خدای ناکرده تبعیض وجود دارد یا حقی از برادران اهل سنت ضایع شده است. من به این اعتقاد ندارم، چون در این مورد با خودشان

هم خیلی نشسته و صحبت کردهایم.

ما از فرهیختگان و اساتید حتی در سطح هیات علمی و دانشگاهها از اهل سنت کم نداریم، از مسئولین اداری کشور، از اهل سنت کم نداریم. در وزارت
خارجه، وزارت کشور، فرمانداریها و استانداریها و آموزش و پرورش و حتی در سپاه و ارتش از اهل سنت استفاده شده است، مرام و اعتقاد ما
شایستهسالاری هست و مذهب نمیتواند بین ما فاصله و جدایی بیندازد. بارها گفتهام که ما پیروان مذاهب خمسه در حقیقت در اصول با هم مشترک
هستیم. همه ما خدای واحد را عبادت میکنیم و پیامبر همه ما وجود مقدس رسول الله است و کتاب مقدس همه ما مسلمانان قرآن است و هیچ
کداممان در کتاب خداوند اختلافی نداریم و قبله همه ما کعبه است و همه مسلمانان به نماز، روزه و حج اعتقاد دارند. اختلافی که وجود دارد در فروع

فقهی است که مثلا با دست باز نماز بخوانیم یا دست بسته، یا با مهر و یا بدون مهر نماز بخوانیم.

اختلاف در فروع نباید منجر به جدایی ما مسلمانان از هم شود

اختلافات در فروع گاهی در خود یک مذهب هم بین مجتهدین آن مذهب به وجود میآید و این اختلاف در فروع نباید منجر به جدایی ما مسلمانان از
هم شود، چون در اصول با هم مشترکیم. همه ما قائل به کلمه توحید و لا اله الا الله هستیم و همه به شهادتین اعتقاد داریم. پس با وجود بیش از 98
درصد مشترکات، اختلاف در 2 درصد هیچ گاه نباید به روی یکدیگر چنگ بزنیم و با هم به نزاع و اختلاف بپردازیم. اتحاد و وحدت، مایه رستگاری امت

اسلامی است.

به میزان همکاری اهل تسنن با ستاد آقای رئیسی اشاره کردید، در این ستاد که تشکیل شده به چه میزان توانستید با بزرگان اهل سنت در ارتباط
باشید؟

البته بحث تبلیغات پدیده همین چند روزه است و بین دوستان که حاضر میشویم میگوییم این تبلیغات مربوط به 20 روز است. در تشکیل ستادها و
فعالیتهایی که اجازه دارند انجام دهند ما سعی کردهایم که از خود برادران اهل سنت استفاده کنیم و معمولا مسئولین ستادها را در استانهای اهل
سنت که محل زندگی آنها محسوب میشود از خودشان قرار دادهایم؛ یعنی این اعتماد متقابل را داشته و داریم که از بین خود آنها برای این حرکت

متهورانه که هر 4 سال یک بار اتفاق میافتد داشته باشیم.

البته در کنار آن انتخابات شوراها هم هست که از خود برادران اهل سنت در آن کاندیدا هستند و اکثریت شوراهای این مناطق از خود برادران اهل
سنت تشکیل میشود و حتی شهردارها از خودشان هست و تعداد نمایندگان اهل سنت در این مناطق کم نیست، چون این دفعه مسأله کرونا هم بوده
ما از دو طریق ورود پیدا کردهایم که یکی همین برادران شوراها و عزیزانی که خودشان کاندیدا هستند و دیگری نمایندگان مجلس که به آنها گفتهایم

ستادهایتان را فعال کنید تا در این زمینه به ما کمک کنند تا ستادهای حضرت آیتالله رئیسی در این مناطق نقشآفرینی کنند.

آیا با بزرگان اهل تسنن نیز در این خصوص صحبتی داشتهاید؟

علم الهدی: بله! حتما، خیلی از این بزرگان اهل سنت خصوصا در مناطق بلوچستان و مناطق قومی ما که تقریبا طایفهای است با بزرگان طایفه ارتباط
گرفته شده و در خیلی از جاها حکم مسئولیتی ستاد را به ریش سفید و معتمد و به تعبیر خودشان سردارهایشان ارسال کردهایم و خودشان فعالیت

میکنند.

آقای عبدالحمید به عنوان مولوی بزرگ آن استان برای ما قابل احترام است و ارتباطات به صورت مستقیم برقرار است و امیدواریم که انشاءالله در آینده
نزدیک اگر ایشان به تهران آمدند، یک نشست مستقلی را با خود آیتالله رئیسی داشته باشند و مسائلشان را بدون وجود واسطه بیان کنند. ما معتقد
هستیم که باید واسطهها در این زمینه کم شود و حرفها شفاف شود و بدون حضور فرد ثالثی بتوانند بنشینند و حرفهایشان را بزنند و انشاءالله به

نتیجه برسند.

یعنی این آمادگی از طرف ایشان اعلام شده است؟

بله! صد درصد، ایشان دفعه قبل و در انتخابات 96 هم این نشست را با آقای رئیسی داشتند و من در آن نشست که در تهران هم برگزار شد حضور
داشتم. این طور نبوده که رابطه قطع باشد و در طول مدتی که آیتالله رئیسی رئیس قوه قضائیه بودند، در سفرهای استانیشان به آن استان رفتهاند و

نشستهایی با جناب مولوی داشته و گفتگو کردهاند و همیشه این ارتباط یک رابطه حسنه و برقرار بوده است.

آیا شما واسطه برگزاری این دیدار خواهید بود؟

در همه مراحل نیازی به واسطه نبوده و بعضاً خودشان مستقیم ارتباط گرفتهاند، ولی در مرحله قبل این نشست را در تهران ما آماده کردیم و ایشان در
آن حضور یافت.



در کنار هم بودن تسنن و تشیع در جهت تلاش برای پیروزی یک رئیس جمهور انقلابی فینفسه میتواند اتفاق مبارکی باشد. برای جذب سایر جوانان
ورای گرایش مذهبی و دینی توسط ستاد شما چه اتفاقاتی انجام شده است؟

نه تنها در داخل کشور معتقدیم که این وحدت و اتحاد باید وجود داشته باشد، بلکه در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران هم باید بر همین منوال
باشد. ایران اسلامی به عنوان امالقرای جهان اسلام، پرچم وحدت را بر دوش گرفته و ما ارتباط با تمامی کشورها و جوامع اسلامی را یک امر ضروری

میدانیم.

کنفرانس وحدت تنها کنفرانسی است که مجمع جهانی تقریب هر ساله در تهران برگزار میکند و جمهوری اسلامی در طول سال در کنفرانسهای دیگر نیز
حضور مییابد. همیشه هم شعار ما این بوده که اگر مسلمانان با هم متحد شوند، بزرگترین ابرقدرت جهان جامعه اسلامی و مسلمانان هستند.

همیشه افسوس این را خوردهایم که چرا چیزی به نام اتحادیه اروپا داریم که کشورهای اروپایی با تمام اختلافی که دارند، وقتی منافع مشترک مطرح
میشود، کنار هم قرار میگیرند و به پول و ویزا و گذرنامه واحد میرسند، اما چرا کشورهای اسلامی تاکنون نتوانستند یک اتحادیه جهانی تشکیل دهند
و این مسائل را بین خودشان حل کنند؟ هم دولتهای اسلامی و هم جامعه مسلمانان باید به این ضرورت و حقیقت برسند که انشاءالله این اتحادیه
هر چه زودتر تشکیل شود و وحدت اسلامی همیشه مورد تاکید رهبر انقلاب در مناسبتهای مختلف بوده است و ما نیز آن را به عنوان یک ضرورت برای

خودمان تشخیص میدهیم. ما هم در داخل و هم در خارج کشور به این وحدت نیازمند هستیم.
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